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Już 7 kwietnia 2024 roku 
w całej Polsce odbędą się wy-
bory samorządowe. W związku 

z tym nadszedł czas podsu-
mowań. Ostatnie lata w roz-
mowie z “Gazetą Rawicką” 

podsumowuje obecny bur-
mistrz Gminy Rawicz Grzegorz 
Kubik. Z czego jest zadowolony, 

a co się nie udało? Jak ocenia 
kończącą się kadencję? W jakim 
stanie jest gminny budżet? – to 

tylko część z pytań, na które od-
powiedział w specjalnej roz-
mowie z redakcją gazety.  

Rozmowa z Burmistrzem Gminy Rawicz Grzegorzem Kubikiem

PANDEMIA, WOJNA I INFLACJA.
W TEJ KADENCJI ZDARZYŁO SIĘ PRAWIE WSZYSTKO

Kadencja samorządu roz-
poczęła się pod koniec 2018 
roku i trwała ponad 5 lat. Jej 
przedłużenie było związane 
z odbywającymi się jesienią 
wyborami parlamentarnymi. 

 
Gazeta Rawicka: Kiedy 

słyszy Pan słowo „duma”, co 
przychodzi na myśl w kontek-
ście mijającej kadencji? 

 
Grzegorz Kubik: Takich 

spraw jest wiele. Z pew-
nością budowa dwóch fa-
bryk holenderskiej spółki 
TKH Group, które produkują 
m.in. światłowody i znalazły 
swoje miejsce na naszej strefie 
gospodarczej. Rozwój gospo-

darczy najlepiej obrazują dane 
związane z powierzchniami, 
na których prowadzona jest 
działalność gospodarcza. Od 
2017 roku przybyło 63 tys. m2 
powierzchni budynków zwią-
zanych z działalnością gospo-
darczą  i 646 tys. m2 gruntów 
(wzrost odpowiednio o 17% 
i 36%).  Przybyło nam też 
budynków mieszkalnych 
i mieszkań, ich łączna po-
wierzchnia wzrosła o 155 tys. 
m2. Jestem też dumny z prze-
budowy rynku, Multibiblio-
teki i budynku na Buszy, na co 
pozyskaliśmy 11 mln zł dofi-
nansowań. Jestem też dumny 
z jednej z najpiękniejszych 
zmian w gminie, czyli prze-

budowy poligonu, na który 
wraz budową przedszkola 
i żłobka otrzymaliśmy blisko 
40 mln zł dofinansowań. Ale 
to tylko kilka z ponad 400 
zadań inwestycyjnych, które 
wspólnie z zespołem współ-
pracowników wykonaliśmy 
od 2018 roku. 

Gazeta Rawicka: Które mo-
menty z mijającej kadencji 
utkwiły Panu najmocniej w pa-
mięci? 

 
Grzegorz Kubik: Te mo-

menty, w których było nam 
najtrudniej. To okres Covid-
19, w którym wiele osób od 
nas odeszło. Pamiętam do-
skonale twarze wolonta-
riuszy, którzy zgłosili się, by 
pomagać osobom starszym 
w robieniu zakupów, w co-
dziennych sprawach. Pa-
miętam również pomoc dla 
Ukrainy. Setki mieszkanek 
i mieszkańców zaangażowa-
nych w pomoc. Ręka w rękę. 
Nie było ważne, kto jest kim, 
ważne, żeby razem pakować 
przesyłki, dostarczać leki 
i przygotowywać transporty. 
To pamiętam doskonale. I na 
łamach „Gazety Rawickiej” 
chcę bardzo mocno podzię-
kować wszystkim osobom 
zaangażowanym w po- 

moc potrzebującym podczas 
Covid-19 i uchodźcom oraz 
mieszkańcom Ukrainy. Te sy-
tuacje pokazały, że jako wspól-
nota mamy wielkie serce 

i potrafimy nieść pomoc po-
trzebującymi. 

Gazeta Rawicka: Mówi Pan 
o pandemii i o wojnie w Ukra-
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inie. Z jednej strony była to wza-
jemna pomoc, a z perspektywy 
samorządów braki w budże-
tach z powodu galopującej in-
flacji. Jak sytuacja odbiła się na 
Gminie Rawicz? 

 
Grzegorz Kubik: Każda 

gmina w Polsce odczuła 
w swoich budżetach ten okres. 
Główny powód to wzrost cen 
energii, bo rząd starał się je 
utrzymywać na określonym po-
ziomie dla klientów indywidu-
alnych, ale w przypadku firm 
czy gmin to był duży szok. Rosły 
też ceny usług, które kupujemy 
dla bieżącej działalności szkół. 
Rosły koszty remontów dróg 
czy innych inwestycji. Liczy-
liśmy każdą złotówkę w przy-
padku oświetlenia ulicznego 
czy gminnych budynków. 
W związku z tym przestaliśmy 
czasowo oświetlać np. ratusz, 
a latarnie w mieście były przy-
ciemniane. Spowolniła też go-
spodarka, więc spadły wpływy 
z podatków, a ceny rosły. Lata 
2021 i 2022 były najtrudniejsze. 
Niektóre gminy do dziś mają 
po tym okresie spory problem 
z powrotem do sytuacji sprzed 
pandemii. Nasze miasto i gminę 
udało się po tym okresie wypro-
wadzić na prostą i, co najważ-
niejsze, z dobrym wynikiem. 

Gazeta Rawicka: Dobry 
wynik, czyli jak wyglądają na 
dziś sprawy budżetowe? 

 
Grzegorz Kubik: Mamy re-

kordowe dochody budżetowe, 
które zgodnie z planem na ten 
moment  wyniosą na koniec 
tego roku 210 mln zł. Dla po-
równania w 2014 były one na 

poziomie 80 mln zł z zadłuże-
niem wynoszącym 17 mln zł. 
Ale najważniejsze jest to, że 
w tym czasie na inwestycje 
wydaliśmy ponad 250 mln 
zł, z czego dofinansowania 
unijne i krajowe to ponad 106 
mln zł. Z gminnego budżetu 
wydaliśmy na te inwestycje 
około 130 mln zł i w ramach 
tego zaciągnęliśmy kredyty 
o wartości około 20 mln zł. 
Na koniec 2024 roku zadłu-
żenie wyniesie 35 mln zł, czyli 
tyle, ile kosztowałoby wybu-
dowanie dwóch przedszkoli. 
Bylibyśmy w stanie to spłacić 
w ciągu roku, jeśli zrezygno-
walibyśmy z realizacji inwe-
stycji w jednym budżecie. Póki 
skutecznie pozyskujemy dofi-
nansowania, chcemy wybu-
dować jak najwięcej, bo może 
przyjść moment, że dofinanso-
wania się skończą. Jeśli ktoś 
nam daje ok. 70-80% środków 
na inwestycje, to byłoby grze-
chem nie dołożyć od siebie  
20-30%, mimo że czasami 
trzeba wziąć na to kredyt. 
Z perspektywy czasu i inflacji 
widać, że to opłacalna dla 
gminy polityka, bo cała gmina 
znacznie zmieniła się na plus. 
Jak mówią mieszkańcy, gmina 
wypiękniała. 

 
Gazeta Rawicka: Powiedział 

Pan na początku o tym, z czego 
jest dumny. Teraz odwrócimy 
pytanie – co się w tej kadencji 
nie udało? 

 
Grzegorz Kubik: Jest kilka 

takich rzeczy. W 2023 roku 
planowałem przebudowę 
deptaków, ale otrzymaliśmy 
ogromne dofinansowania 

na przebudowę przedszkola 
i poligonu, do których mu-
sieliśmy kilka milionów do-
łożyć z gminnego budżetu. 
W związku z tym przebudowę 
deptaków przełożyłem jako 
zadanie na kolejną kadencję. 
Zależało mi również na pozy-
skaniu dofinansowań na prze-
budowę centrum Sarnowy. 
W tym momencie udało się to 
połowicznie, bo podpisałem 
umowę na przebudowę ra-
tusza i niebawem podpiszę na 
przebudowę ulicy Kolejowej. 
W okresie od kiedy jestem 
burmistrzem, wybudowa-
liśmy i przebudowaliśmy ok. 
20 km dróg i powstało 13,6 km 
gminnych ścieżek pieszo-ro-
werowych. Choć to liczby re-
kordowe, to jednak jest jeszcze 
sporo dróg, którymi musimy 
się zająć i których nie udało 
nam się wykonać w minionej 
kadencji. 

 Gazeta Rawicka: Pozostańmy 
zatem w kwestii dróg. Jeszcze 
w 2023 roku rawicki urząd po-
zyskał sporo środków na prze-

budowy. Co już się rozpoczęło, 
a co czeka mieszkańców w nad-
chodzących miesiącach? 

 
Grzegorz Kubik: Bardzo ak-

tywnie szukaliśmy środków fi-
nansowych na drogi. Samych 
dofinansowań udało nam się 
pozyskać w kwocie ponad 20 
mln zł na 2024 rok. Budujemy 
więc z minimalnym wkładem 
środków własnych, ale i tak 
są to konkretne kwoty, bo mó-
wimy o liczbie ponad 10 dróg 
w jednym roku. Trwa przebu-
dowa ulicy Piotra Skargi w Ra-
wiczu, zaraz do nich dołączy 
ulica Szczęśliwa, Królowej Ja-
dwigi, Targowa i skrzyżowanie 
pomiędzy ulicami Sienkiewicza 
i Grunwaldzką, wydłużymy 
też w tym miejscu planty. To 
jednak dopiero początek, bo 
w tym roku roboty budowlane 
ruszą na ulicy Kolejowej w Sar-
nowie, Szklarniowej w Siera-
kowie, Pszczelarskiej w Dębnie 

Polskim oraz w Łaszczynie przy 
kościele, w Słupi Kapitulnej (ul. 
Ogrodowa od drogi powia-
towej do części utwardzonej 
– red.) i w Wydawach (droga 
wewnętrzna przy przystanku 
autobusowym – red.). 

 
Gazeta Rawicka: Gdyby miał 

Pan w jednym zdaniu podsu-
mować tę kadencję, jak ono by 
brzmiało? 

 
Grzegorz Kubik: Nie wiem, 

czy w jednym zdaniu jest 
to możliwe. W tej kadencji 
wspólnie przeżyliśmy niemal 
wszystko – od pandemii, po 
wybuch wojny za wschodnią 
granicą, przez galopującą in-
flację, wielomilionowe inwe-
stycje, takie jak rynek, poligon, 
przedszkole, ogromne dofi-
nansowania czy nowe firmy 
w strefie. Jedno jest pewne. 
Nasza gmina wypiękniała. 

Dziękujemy za rozmowę
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Robert Bałuniak
Z-ca Przewodniczącego Komisji 
Skarg, Wniosków i Petycji
Klub Bezpartyjni Silny Region

Kiedy ostatni raz szliśmy 
do wyborów samorządowych 
nikt nie mógł przypuszczać, 
że funkcję radnego przyjdzie 
sprawować w tak trudnych 
czasach. Pandemia Covid-19, 
kryzys związany z agresją 
Rosji na Ukrainę, szalejąca 
inflacja negatywnie odbiły 
się na finansach gminy, a co 
za tym idzie inwestycjach 
oczekiwanych przez miesz-
kańców. Jednak u schyłku 
kadencji, kiedy przychodzi 
czas refleksji i podsumo-
wania swojej społecznej dzia-
łalności, ukazuje się obraz, 
który pokazuje, jak bardzo 
zmieniło się nasze bliskie oto-
czenie. Budowa kanalizacji 
sanitarnej na północ od ulicy 
Ogrodniczej, przebudowane 
ulice Sadownicza, Czeladnicza 
i Świętojańska, wyremonto-
wana ul. Leśna, budowa te-
renów rekreacyjnych na 
byłym poligonie, ogłoszony 
przetarg na budowę ul. 
Szklarniowej oraz wysokie 
miejsca ulic Dożynkowej 
i Zielonej w stworzonym 
gminnym harmonogramie 
budowy i remontu dróg oraz 
inne mniejsze inwestycje pod-
sumowują moją aktywność 
radnego. Jednak gmina Ra-
wicz to nie tylko Sierakowo, to 
miasto i pozostałe 21 sołectw, 
które swoim działaniem i gło-
sowaniem wspierałem w roz-
woju. Na koniec dziękuję 
burmistrzowi Grzegorzowi 
Kubikowi, jego zastępcy Pa-
włowi Szybajowi, wszystkim 
pracownikom urzędu oraz ko-
leżankom i kolegom radnym, 
z którymi przyszło mi pra-
cować i rozwijać naszą gminę.

Karol Białecki
Członek Komisji Skarg, Wnio-
sków i Petycji
Klub KWW Razem w Powiecie

Trudna kadencja. COVID, 
wojna w Ukrainie i Polski 
Ład, który zmniejszył dochody 
własne samorządów. Mam na-
dzieję, że przyszły burmistrz 
będzie prowadził dialog 
z ogółem radnych, nie tylko 
z radnymi z jednego ugrupo-
wania, a budżet będzie wyni-
kiem pracy całej rady. Razem 
możemy więcej.

Daniel Ciesielski 
Członek Komisji Spraw 
Społecznych
Klub Bezpartyjni Silny Region

Te 5 lat w Radzie Miej-
skiej to przede wszystkim 
spotkania ze wspaniałymi 
ludźmi. Różniliśmy się 
w wielu kwestiach, dysku-
towaliśmy i wymienialiśmy 
poglądy, ale zawsze była to 
praca na rzecz mieszkańców 
gminy Rawicz. Każda sesja 
była nowym wyzwaniem. 
Osobiście bardzo się cieszę, 
że poznałem innych radnych, 
wielu pracowników urzędu 
i tak naprawdę mogłem mieć 
wpływ na obraz naszej małej 
ojczyzny. Składam wszystkim 

serdeczne podziękowania, 
a przede wszystkim Paniom 
z Biura Rady - Pani Joli i Pani 
Joasi. Dziękuję! 

Elżbieta Dudek
Z-ca Przewodniczącego Komisji 
Rewizyjnej 
Klub Bezpartyjni Silny Region

Powołana przez Radę 
Miejską na członka Społecznej 
Rady działającej przy SP ZOZ 
Centrum Rehabilitacji oraz in-
nych bieżących komisji.

Podczas tej kadencji godnie 
wywiązywałam się ze swoich 
obowiązków radnej, mając na 
celu dobro mojego miasta, 
gminy i jej mieszkańców. 
Starałam się uczestniczyć 
we wszystkich sesjach, komi-
sjach wspólnych, komisji re-
wizyjnej. Zawsze głosowałam 
zgodnie ze swoim sumieniem. 
Poprzez udział w głosowa-
niach miałam swój wkład we 
wszystkie realizowane przed-
sięwzięcia. W latach 2018-
2024 w Rawiczu zrealizowano 
wiele inwestycji, remontów, 
modernizacji. Pozyskano 
sporo funduszy na dofinan-
sowanie gminnych zadań. 
Szczególnie ważne były dla 
mnie te, które odmieniły moje 
najbliższe otoczenie: rewita-
lizacja w zabytkowej prze-
strzeni - rynek, I. Buszy 5 
i Szarych Szeregów 3, monito-
ring w centrum miasta, prze-
budowa ul. Broniewskiego, 
zadaszenie boiska „Orlik” 
przy Zespole Szkolno-Przed-
szkolnym w Rawiczu, nowe 
miejsca parkingowe przy ul. 
Grunwaldzkiej oraz wiele 
innych. Dziękuję wszystkim, 
których przez te lata spot-
kałam na swej drodze za 
współpracę i zaangażowanie.

Tomasz Garbaliński
Z-ca Przewodniczącego Komisji 
Spraw Społecznych
Klub KWW Razem w Powiecie

Miniona kadencja była 
najtrudniejszą spośród tych, 
w których miałem przyjem-
ność pracować. Przyczyną 
tego była pandemia i wojna 
w Ukrainie. Te niesprzyjające 
okoliczności zewnętrzne nie 
przeszkodziły mi jednak w tym, 
by w pełni zaangażować się 
w sprawy dotyczące rozwoju 
gminy, wsi, oświaty. Szcze-
gólnie bliskie były mi sprawy 
dyskutowane podczas posie-
dzeń Komisji Spraw Społecz-
nych. Starałem się podejmować 
słuszne decyzje związane 
z głosowaniem nad wieloma 
uchwałami, a także związane 
z funkcjonowaniem mieszkań 
komunalnych. Poprzez zgła-
szane interpelacje i zapytania 
starałem się być najlepszym 
głosem mieszkańców sygnali-
zujących pilne i te mniej pilne 
do przedyskutowania czy roz-
strzygnięcia sprawy. 

Hanna Górniak
Z-ca Przewodniczącego Ko-
misji Gospodarczo-Budżetowej 
i Ochrony Środowiska
Klub Bezpartyjni Silny Region

Upływająca kadencja 
nie była łatwa. Najpierw 
pandemia wirusa Covid-
19, później wybuch wojny 
w Ukrainie powodowały, 
że jako radne i radni często 
musieliśmy podejmować 
niełatwe decyzje. Mimo tej 
trudnej sytuacji, dalej roz-
wijaliśmy naszą gminę. No-
woczesna Multibiblioteka, 
zrewitalizowany rynek, wy-
remontowane drogi, nowe 
ścieżki pieszo-rowerowe 
czy wreszcie cieszący się już 
dużym zainteresowaniem 
mieszkańców Nowy Poligon 
i nowa fabryka firmy TKF, 
to tylko niektóre z inwestycji 
i projektów, jakie w ostatnich 
latach udało nam się zreali-
zować. 

Na terenie osiedla Sar-
nowa, którego jestem miesz-
kanką, przeprowadziliśmy 
termomodernizację szkoły, 
wyremontowaliśmy ul. 
Strażacką, zaczęliśmy re-
witalizację sarnowskiego 
ratusza,  czy remont ul. Kole-
jowej, na której już w najbliż-
szych tygodniach wystartują 
prace. Jeszcze w tym roku 
czeka nas budowa oświet-
lenia na ścieżce pieszo-
-rowerowej do centrum 
Rawicza. W planach mamy 
chociażby rewitalizację sar-
nowskiego rynku i przyle-
gających do niego ulic czy 
przebudowę strażackiej re-
mizy. Bycie radną to przede 
wszystkim wielki zaszczyt, 
ale też ogromne wyzwanie 
i odpowiedzialność. 

Każda z tych inwestycji 
nie udałaby się bez udziału 
urzędniczek i urzędników 
magistratu, którzy razem 
z burmistrzem wkładają 
ogrom serca w to, co robią. 
Dziękuję Wam wszystkim 
za dotychczasowe zaufanie 
i chcę prosić Was o dalsze. 
Mam nadzieję, że dzięki 
Waszym głosom dalej będę 
mogła mieć swój mały 
wkład w dalszy rozwój na-
szej gminy, którą wszyscy ko-
chamy.

Marek Grześkowiak
Przewodniczący Komisji Rewi-
zyjnej
Klub Bezpartyjni Silny Region

ciąg dalszy na str. 6-7
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W 2018 roku zostałem wy-
brany na radnego Gminy Ra-
wicz dzięki poparciu i zaufaniu 
mieszkańców, którzy oddali na 
mnie swoje głosy w wyborach 
samorządowych. Wybierając 
mnie na radnego, powierzyli-
ście mi zarządzanie Waszymi 
sprawami z życia publicznego. 
Jednocześnie zobowiązaliście 
mnie do realizacji obietnic 
wyborczych. Z satysfakcją 
przedstawiam Państwu spra-
wozdanie z działalności w mi-
jającej kadencji. Ostanie 5 lat 
to czas bardzo intensywnej, sy-
stematycznej pracy dla dobra 
całej gminy oraz wszystkich 
jej mieszkańców. Moje inter-
pelacje, wspólne dokonania są 
konkretne i niezaprzeczalne, 
są dowodem mojej aktywności 
i współpracy radnego z miesz-
kańcami. Co udało się zrobić? 
Powstało wiele ścieżek rowero-
wych, zgodnych z zaprezento-
wanym przeze mnie projektem 
w 2018 roku. W ramach osobi-
stego zaangażowania i inter-
pelacji do programu „Razem 
Bezpieczniej” im. Włady-
sława Stasiaka, doświetlono 
wiele przejść dla pieszych. 
Został otwarty Dom Dzien-
nego Pobytu przy ul. I. Buszy 
w ramach realizacji polityki se-
nioralnej. Wszystkie inwestycje 
zrealizowane w gminie były 
przeze mnie poparte w głoso-
waniach. Znalazł się również 
czas na działania historyczne, 
czyli znakowanie grobów po-
wstańców wielkopolskich na 
terenie całej gminy. Udało się 
pozyskać dotacje i zmoderni-
zować oczyszczalnie ścieków. 
Kończącą się kadencję można 
uznać za bardzo bogatą w in-
westycje, co mam nadzieję 
przejdzie do historii. Wyda-
rzyły się bowiem rzeczy bez 
precedensu. Musieliśmy spro-
stać wyzwaniom i skutkom wy-
nikającym z pandemii Covid-19 

i pomagaliśmy sąsiadom. 
Żaden z samorządów nie mu-
siał mierzyć się ze skutkami 
wojny w sąsiednim kraju, ale 
chęć do niesienia pomocy po-
kazała, że zaangażowałem się 
w to osobiście. Dziękuję miesz-
kańcom gminy Rawicz za za-
ufanie, którym mnie obdarzyli. 
Każdego dnia robię wszystko, 
by nie zawieść oczekiwań.

Jacek Gwizdek
Członek Komisji Rewizyjnej
Klub KKW Koalicja Obywatelska

Od urodzenia mieszkam 
w Rawiczu. Od 22 lat jestem 
związany z lokalną polityką, 
pełnię funkcję przewod-
niczącego Platformy Oby-
watelskiej RP w powiecie 
rawickim. Od 2006 roku an-
gażuję się w sprawy mojego 
miasta jako radny. Zawsze bli-
skie były mi sprawy zgłaszane 
przez mieszkańców, których 
starałem się godnie reprezen-
tować. Zainicjowałem też dzia-
łania, które z powodzeniem 
już u nas funkcjonują: powo-
łanie do życia Młodzieżowej 
Rady Gminy Rawicz czy wpro-
wadzenie programu leczenia 
bezpłodności metodą in vitro. 

Jacek Hajnce
Członek Komisji Spraw Społecz-
nych
Klub Prawo i Sprawiedliwość

Mija kolejna kadencja Rady 
Miejskiej Gminy Rawicz. 
W tym miejscu chciałbym 
jeszcze raz podziękować 
osobom, dzięki którym mo-
głem zostać powołany do peł-
nienia tej zaszczytnej funkcji 
- tak: kandydatom, z którymi 
miałem zaszczyt wspólnie 
ubiegać się o mandat radnego, 
ludziom, z którymi łączą 
mnie wartości, jakimi kieru-
jemy się w życiu, jak i miesz-
kańcom, którzy obdarzyli nas 
tak dużym zaufaniem. Mam 
nadzieję, że nikogo spośród 
nich, pełniąc funkcję radnego, 
nie zawiodłem. W mijającej 
kadencji stawałem niejedno-
krotnie przed trudnymi de-
cyzjami mającymi wpływ na 
naszą małą ojczyznę - w po-
dejmowaniu słusznych wy-
borów pomagały mi wzorce, 
poglądy, wychowanie i przy-
kład, jaki dali mi moi rodzice. 
Na koniec chciałbym podzię-
kować mojej żonie i synkowi 
w szczególności za zrozu-
mienie, bo pełnienie funkcji 
radnego niejednokrotnie wy-
magało ode mnie poświęcenia 
czasu, którego nie mogłem po-
święcić im.

Paweł Jóska
Członek Komisji Rewizyjnej
Klub Bezpartyjni Silny Region

Podczas tych 5 lat pracy 
w Radzie Miejskiej Gminy 
Rawicz skupiałem się na 
sprawach z zakresu sportu 
- wsparcie dla inwestycji 
sportowych, dla klubów 
i wszelkich działań mają-
cych na celu poszerzenie 
oferty sportowej dla naszych 
mieszkańców. Czy praca rad-
nego jest łatwa? Uważam, że 
nie.  Często wiąże się z ko-
niecznością podejmowania 
trudnych decyzji. Czy praca 
radnego daje satysfakcję? 

Zdecydowanie tak, a w szcze-
gólności wtedy, kiedy jest się 
świadkiem realizacji inwe-
stycji.  “Orlik” przy SP nr 1, 
remont SP nr 4 wraz z salą, 
Nowy Poligon to zadania, 
które bardzo cieszą, ale często 
za nimi też kryją się niełatwe 
decyzje. Czego bym sobie ży-
czył w nowej kadencji, jeżeli 
zostanę oczywiście wybrany? 
Tak dynamicznego rozwoju 
jak na przestrzeni ostatnich 
lat. Po czasie pandemii, gigan-
tycznych podwyżkach za prąd 
i wybuchu wojny w Ukra-
inie nareszcie „łapiemy 
wiatr w żagle” i uważam, 
że może być już tylko lepiej. 
Do zobaczenia na wyborach  
7 kwietnia. Pamiętajcie, każdy 
głos się liczy.

Janusz Kryś
Członek Komisji Rewizyjnej 
Klub Bezpartyjni Silny Region

W 2018 roku otrzymałem 
od mieszkańców mandat za-
ufania na radnego. Rozpo-
cząłem realizację zadań jako 
osoba odpowiedzialna, wpro-
wadzając zmiany, które były 
wskazywane przez miesz-
kańców. Patrząc wstecz i do-
konując podsumowania tego, 
co udało się zrealizować, 
można powiedzieć, że nie był 
to czas stracony dla Gminy. 
W mojej pracy bardzo po-
mocna była współpraca ze 
stowarzyszeniami oraz or-
ganizacjami społecznymi, 
która trwa po dzień dzisiejszy. 
Obecna kadencja obfitowała 
w szereg ważnych wydarzeń 
i decyzji, które będą miały 
istotny wpływ na dalsze funk-
cjonowanie miasta i wsi oraz 
rozwój infrastruktury nie-
zbędnej do podnoszenia kom-
fortu i życia mieszkańców. 
W dotychczasowej działal-
ności radnego pracowałem 

w komisji rewizyjnej, jak 
również w kilku doraźnych 
komisjach powołanych przez 
Przewodniczącego Rady Miej-
skiej. Uczestniczyłem w fo-
rach rolniczych na terenie 
powiatu, a także zgłaszałem 
petycje w sprawie działań po-
mocowych dla gospodarstw 
rolnych zajmujących się ho-
dowlą trzody chlewnej. Praco-
wałem w komisji rewizyjnej 
„Samorząd dla zrównoważo-
nego rozwoju” w Gostyniu. 
Tematy planowanej kopalni 
Oczkowice-Poniec-Krobia, 
które były tam omawiane, 
miałyby negatywny wpływ 
na ekonomiczny, produkcyjny 
i społeczny potencjał rolni-
ctwa i jego otoczenia. Inne 
działania poruszane w tym 
programie dotyczyły prze-
mysłu, energetyki, gospodarki 
odpadami rolniczymi i wielu 
innych obszarów życia, które 
wywierają istotny wpływ na 
stan środowiska. Zajmowa-
liśmy się zmianami przepisów 
odnośnie budowy farm wia-
trowych oraz budowy in-
stalacji fotowoltaicznych. 
W najbliższym czasie sto-
warzyszenie będzie wnosić 
o zmianę przepisów prawa 
geologicznego i górniczego do 
parlamentu krajowego, które 
są niekorzystne dla lokalnej 
społeczności. Współpracuję 
również ze Stowarzyszeniem 
„Gościnna Wielkopolska” 
z siedzibą w Pępowie, co przy-
nosi mi dużą satysfakcję i mo-
tywuje do dalszej pracy.

Beata Niepiekło-Bąk
Przewodnicząca Komisji Spraw 
Społecznych
Klub Bezpartyjni Silny Region

Moja kadencja w radzie 
była okresem pełnym wy-
zwań i osiągnięć. Jako radna 
i Przewodnicząca Komisji 
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Spraw Społecznych repre-
zentowałam interesy miesz-
kańców. Wspólnie z innymi 
radnymi podejmowałam 
decyzje dotyczące rozwoju 
gminy, inwestycji, edukacji 
i kultury. Moje zaangażo-
wanie przyczyniło się do po-
prawy jakości życia lokalnej 
społeczności. 

Wioletta Niziołek
Przewodnicząca Komisji Skarg, 
Wniosków i Petycji
Klub Bezpartyjni Silny Region

„Z mieszkańcami i dla 
mieszkańców” - pod takim ha-
słem starałam się wypełniać 
swoje obowiązki jako radna. 
Po wielu rozmowach z miesz-
kańcami zauważyłam, że re-
monty czy budowa nowych 
dróg, chodników czy ścieżki 
rowerowej są priorytetowym 
zadaniem w naszej małej 
ojczyźnie, jaką jest gmina 
Rawicz i w tym kierunku po-
czyniłam wiele starań, aby 
mieszkańcom nie tylko wsi, 
w której mieszkam, ale całej 
gminy żyło się lepiej, wygod-
niej, a przede wszystkim bez-
piecznie.

Marek Przybylski
Przewodniczący Rady Miejskiej 
Gminy Rawicz 
Klub Bezpartyjni Silny Region

Mijająca kadencja bardzo 
różniła się od poprzednich, 
ponieważ przypadło nam 
pracować w warunkach pan-
demii oraz wojny w Ukra-
inie. Organizowałem sesje 
zdalnie, co jeszcze niedawno 
było nie do pomyślenia. Po-
mimo tych trudności, plany 
sesji zostały zrealizowane, 
podjęliśmy wiele istotnych 
dla gminy decyzji, co za-
uważam w otaczającej nas 
rzeczywistości. Jestem rów-
nież bardzo zadowolony ze 
współpracy z Panem Bur-
mistrzem Grzegorzem Ku-
bikiem. Jako radni mieliśmy 
od początku kadencji moż-
liwość odbywania cotygo-
dniowych spotkań, na które 
włodarz miał specjalnie za-
rezerwowany czas. Niestety, 
nie wszyscy korzystali z tej 
możliwości, a co gorsza, wy-
tykali brak woli współpracy 
ze strony burmistrza. Mimo 
wszystko kadencję uważam 
za bardzo owocną i udaną dla 
naszej gminy. 

Jan Puślecki
Członek Komisji Spraw Społecz-
nych
Klub KKW Koalicja Obywatelska

Od 2018 roku mam za-
szczyt reprezentować naszych 
mieszkańców w Radzie Miej-
skiej. Zawsze ważne było dla 
mnie wykorzystanie możli-
wości niesienia pomocy 
innym, dlatego postanowiłem 
szczególnie zaangażować się 
w prace Komisji Spraw Spo-
łecznych. W jej ramach mo-
głem pomagać tym, których 
życie potraktowało źle i np. 
potrzebują mieszkań lub in-
nego wsparcia od Gminy. 
Podsumowując ten czas, 
uważam, że udało się pomóc 
wielu osobom. Jestem rów-
nież bardzo aktywnym człon-

kiem Rady Osiedla Stare 
Miasto, z którą zorganizo-
waliśmy wiele wydarzeń 
dla mieszkańców. Bardzo 
często angażowałem się, co 
potwierdzały żywe dyskusje 
podczas wszelkich narad i po-
siedzeń, w lobbowanie wnio-
sków o dofinansowania dla 
szpitala i innych projektów 
w Urzędzie Marszałkow-
skim. Ocenę mojej pracy po-
zostawiam moim wyborcom, 
a wszystkim zaangażowanym 
w sprawy Rawicza dziękuję 
za owocną współpracę.

Beata Rak
Przewodnicząca Komisji Gospo-
darczo-Budżetowej i Ochrony 
Środowiska
Klub Bezpartyjni Silny Region

Mijająca kadencja Rady 
Miejskiej Gminy Rawicz była, 
w mojej ocenie, pod każdym 
względem wyjątkowa. Był to 
czas dużych inwestycji dla 
Gminy Rawicz w różnych 
dziedzinach. To też nowi in-
westorzy i tworzenie miejsc 
pracy. To wszystko wpłynęło 
na rozwój naszej gminy. Jako 
mieszkanka Masłowa cieszę 
się z wybudowania ścieżki 
pieszo-rowerowej oraz po-
prawy bezpieczeństwa w ob-
rębie przejścia dla pieszych 
przy szkole podstawowej, 
o co zabiegałam od wielu 
lat. Cieszą mnie nowe drogi, 
oświetlenie dróg, ponieważ to 
podnosi komfort życia. Z dru-
giej strony była to kadencja 
pełna zaskakujących mo-
mentów: wydłużona do ponad 
5 lat, z szalejącą pandemią ko-
ronawirusa, co zmusiło nas 
do odbywania sesji online, 
turbulencjami gospodarczymi 
i zmniejszającymi się docho-
dami, co zmusiło Radę do po-
dejmowania decyzji mających 
na celu poprawę kondycji fi-

nansowej Gminy. Mam na-
dzieję, że następne kadencje 
pod tym względem nie będą 
takie „ciekawe”.

Mariusz Suchanecki
Z-ca Przewodniczącego Ko-
misji Gospodarczo-Budżetowej 
i Ochrony Środowiska
Klub KWW Razem w Powiecie

Upływająca kadencja to 
okres wielu wyzwań, przed 
którymi stanęła nasza Gmina. 
Pandemia i wojna w Ukrainie, 
a także zmiany w finanso-
waniu jst spowodowały, że 
zmieniła się perspektywa 
funkcjonowania naszego 
samorządu. Udało się zre-
alizować szereg inwestycji 
dzięki programom rządowym, 
a z drugiej strony wydatki 
na rozwój społeczeństwa 
obywatelskiego, dla organi-
zacji pozarządowych zostały 
zmniejszone lub ich zabrakło. 
Aktywnie pracowałem na 
rzecz rawickiego samorządu, 
dzieliłem się swoją wiedzą, 
składałem wnioski i interpe-
lacje. Gminę Rawicz stać na 
jeszcze więcej.

Andrzej Walkowiak
Członek Komisji Gospodarczo-
-Budżetowej i Ochrony Środo-
wiska
Klub Bezpartyjni Silny Region

Mieszkam na Hazach, 
z czego jestem bardzo dumny. 
Od 9 lat jestem radnym Rady 
Miejskiej Gminy Rawicz. 
Poza bieżącą pracą w radzie 
udzielam się w organizacji 
wydarzeń dla potrzebują-
cych, działam w Kole Rowe-
rowym Hazy i Kole Gospodyń 
Wiejskich w Zielonej Wsi, 
co daje mi możliwość bycia 
bliżej mieszkańców i słu-
chania ich głosu. Zostałem 
też prezesem nowo powsta-
łego Stowarzyszenia „Hazy 
Razem Możemy Więcej”, co 
pozwoli nam zintegrować 
działania na rzecz mikrore-
gionu hazackiego. Na pewno 
cieszą przedsięwzięcia zreali-
zowane w minionych latach, 
szczególnie te, które były 
głównym przedmiotem moich 
dyskusji z burmistrzami czy 
radnymi - budowa remizy 
w Ugodzie w ramach inicja-
tywy lokalnej, zakup ziemi 
pod przyszłą budowę sali 
sportowej, wymiana wozów 
dla naszych jednostek OSP, in-
westycje drogowe na Hazach.

Andrzej Zębik
Członek Komisji Gospodarczo-
-Budżetowej i Ochrony Środo-
wiska
Klub KWW Razem w Powiecie

Obecna kadencja różniła 
się od poprzednich z powodu 
pandemii Covid-19. Podejmo-
wane uchwały miały różny 
przebieg. Zrobiliśmy dużo, ale 
to kropla w morzu potrzeb 
Gminy Rawicz, jest jeszcze 
dużo do zrobienia. 

Przypominamy, że już  
7 kwietnia 2024 roku w całej 
Polsce odbędą się wybory 
samorządowe. Informacje 
o obwodach głosowania za-
mieszczone są na str. 11 ak-
tualnego wydania.
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RAWICZ w ostatnich 5 latach:

PONAD 400
ZREALIZOWANYCH
INWESTYCJI

KILKUDZIESIĘCIOPROCENTOWY
WZROST POWIERZCHNI
BUDYNKÓW MIESZKALNYCH
ORAZ GRUNTÓW,
BUDYNKÓW I BUDOWLI
ZWIĄZANYCH
Z PROWADZENIEM
DZIAŁALNOŚCI
GOSPODARCZEJ

Strefa Aktywności Gospodarczej
to ponad 200 ha z miejscowymi planami
zagospodarowania przestrzennego
pod obiekty produkcyjne, składy i magazyny.

2 DUŻYCH INWESTORÓW,
KTÓRZY UTWORZYLI
PONAD 360 NOWYCH
MIEJSC PRACY

rok 2018: 4%
rok 2023: 3,3%

SPADEK BEZROBOCIA

PONAD 130 PRZEDSIĘWZIĘĆ
DOFINANSOWANYCH
ZE ŚRODKÓW
ZEWNĘTRZNYCH 

PONAD 140 MLN
ZEWNĘTRZNYCH ŚRODKÓW
FINANSOWYCH POZYSKANYCH
W LATACH 2018-2024

INWESTYCJE DROGOWE

Wartość przeprowadzonych inwestycji:
ponad 47 mln zł,

w tym finansowanie zewnętrzne w kwocie
ponad 26 mln zł.

Ok. 20 km
wybudowanych, przebudowanych i wyremontowanych

dróg przy drogach gminnych.

11 km wybudowanych ścieżek rowerowych
przy drogach gminnych.

ZARZĄDZANIE PRZESTRZENIĄ GMINNĄ

UCHWALENIE STUDIUM UWARUNKOWAŃ
W 2022 roku uchwalono nowe studium dla obszaru gminy Rawicz. Dokument odzwierciedlił kierunki rozwoju gminy w oparciu o wnioski
mieszkańców, wydawane decyzje o warunkach zabudowy oraz strategię rozwoju gminy. Dokument ten, stanowi podstawę do uchwalania
miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego.

OPRACOWANIE GMINNEGO PROGRAMU REWITALIZACJI
Dokument został opracowany na lata 2016-2023. Uwzględnione w nim zostały wnioski mieszkańców zgłoszone w ramach
przeprowadzonych konsultacji społecznych. Dokument był ważnym załącznikiem w aplikowaniu o środki zewnętrzne
na zadania w nim ujęte.

22 UCHWALONE MIEJSCOWE PLANY ZAGOSPODAROWANIA PRZESTRZENNEGO
Na przestrzeni ostatniej kadencji obszar objęty miejscowymi planami zwiększył się z poziomu 1,15% powierzchni gminy Rawicz do 10,74%.
Takie działania ułatwiają mieszkańcom prowadzenie inwestycji i skracają proces uzyskiwania pozwolenia na budowę (pomijany jest czas
uzyskiwania decyzji o warunkach zabudowy).

42 DYSKUSJE PUBLICZNE
Podczas przeprowadzanych dyskusji publicznych mieszkańcy mieli możliwość czynnego udziału w procesie uchwalania
planów miejscowych. 

W STRONĘ EKOLOGII
W 2022 roku na terenie gminy ustawiono
8 pojemników na elektroodpady. Zadanie realizujemy
w porozumieniu z Komunalnym Związkiem Gmin
Regionu Leszczyńskiego.

ZBIÓR ELEKTROODPADÓW

Rozwiązania związane z odnawialnymi źródłami
energii wdrożone zostały m.in. na świetlicach
wiejskich w Sarnówce, Załęczu, Łąkcie, Zawadach,
Słupi Kapitulnej oraz na budynku Przedszkola nr 5
„Pod Grzybkiem”.

Łącznie: 20 sztuk instalacji na potrzeby obiektów
gminnych o łącznej mocy ponad 323 kWp. 

INSTALACJE FOTOWOLTAICZNE

Wymiana 387 pieców i kotłów na paliwo stałe.
Dotacja  z budżetu Gminy Rawicz:
ponad 1 mln 200 zł.

Nasze miasto wzięło udział w projekcie pod nazwą “Pilotażowe
wdrożenie inteligentnych i innowacyjnych rozwiązań Human
Smart City dla miasta Rawicza z uwzględnieniem założeń
Strategii Zrównoważonego Rozwoju Gminy Rawicz”
realizowanym w ramach konkursu „Human Smart Cities.
Inteligentne miasta współtworzone przez mieszkańców”.
Jednym z działań było zamontowanie w 5 punktach miasta
czujników jakości powietrza.

CZUJNIKI JAKOŚCI POWIETRZA

Gmina Rawicz realizuje oba programy.

Ciepłe Mieszkanie: 7 złożonych wniosków,
dotacja 39 tys. 900 zł (stan na 30.09.2023 r.)
Czyste Powietrze: 577 wniosków o dofinansowanie,
dotacja ponad 5 mln 460 tys. zł (stan na 31.12.2023 r.)
Zrealizowano 288 przedsięwzięć.

CIEPŁE MIESZKANIE / CZYSTE POWIETRZE

Aktualnie podstawę do prowadzenia polityki ochrony środowiska
na terenie gminy Rawicz stanowi Program Ochrony Środowiska
na lata 2021-2025 z perspektywą do 2029 roku.

NISKA EMISJA

Ponad 485 Mg usuniętego azbestu
na kwotę 235.800 zł.

USUWANIE AZBESTU

DIALOG PUBLICZNY
Partycypacyjny charakter podejmowanych działań przejawiał się
w konsultowaniu najważniejszych dokumentów i programów: 
- programu współpracy Gminy Rawicz z organizacjami
pozarządowymi,
- programu rozwoju lokalnego,
- gminnego programu rewitalizacji,
- programu usług społecznych,
- gminnego programu rozwoju ekonomii społecznej,
- gminnej strategii zrównoważonego rozwoju.

We wszystkich programach bardzo ważnym elementem konsultacji
był udział stowarzyszeń i grup nieformalnych, który miał znaczący
wpływ na ostateczne brzmienie i zawartość dokumentów
strategicznych.

W celu usprawnienia dialogu przy Burmistrzu i w Gminie działały:
Rawicka Gminna Rada Działalności Pożytku Publicznego                
(kadencje 2019-2022, obecna kadencja 2023-2025),
Gminna Rawicka Rada Sportu (kadencja 2019-2023),
Gminna Rada Seniorów,
Młodzieżowa Rada Gminy Rawicz,
zespoły tematyczne powołane odrębnymi zarządzeniami.

W 2024 roku przeznaczono rekordową kwotę 1 mln 300 tys. zł na
realizację zadań. W I edycji konkursu rozdysponowano kwotę 985
tys. 400 zł. Z roku na rok, nie licząc okresu pandemicznego,
obserwowany był ciągły wzrost liczby realizowanych zadań przez
stowarzyszenia na co bezpośredni wpływ ma sposób tworzenia
dokumentów strategicznych. Ogłaszane nabory wniosków
odpowiadają propozycjom składanym wcześniej przez
stowarzyszenia.

W latach 2019-2020 w ramach inicjatywy lokalnej 
realizowano 10 zadań na kwotę 274 tys. 681 zł

III edycje konkursu
RAWICKI LIDER NGO

Konkurs zainicjowany w 2018 roku ma na celu wyróżnienie
osób, grup nieformalnych, podmiotów ekonomii społecznej
oraz przybliżenie i docenienie działań zrealizowanych w gminie
Rawicz na rzecz rozwoju społeczności lokalnej.
Jest również okazją na dostrzeżenie roli biznesu we wspieraniu
trzeciego sektora. Jest częścią szerszej strategii wzmacniania
działalności rawickiego sektora pozarządowego – promuje
działania organizacji, integruje je, buduje pozytywny wizerunek
sektora wśród innych partnerów życia publicznego – władz
samorządowych, przedsiębiorców, szkół i mieszkańców. 

Ponad 4 mln 340 tys. zł dla stowarzyszeń
       w formie dotacji

287 zleconych zadań,
w tym w 2024 roku 49 zadań tylko w I edycji konkursu

OBYWATELSKI RAWICZ

WOKÓŁ sportu

Gmina stawia od zawsze na różnorodność oferty sportowej.
Rocznie wsparcie finansowe przekazujemy 18 klubom sportowym,
które szkolą dzieci, młodzież i dorosłych w różnych dyscyplinach
sportu: piłce nożnej, koszykówce, siatkówce, pływaniu,
lekkoatletyce, strzelectwie sportowym, akrobatyce sportowej, żużlu,
judo, taekwon-do, karate, boksie, olny oraz na terenach wiejskich,
sport dla osób z niepełnosprawnościami i aktywność seniorów.

Wydatki na sport w latach 2019-2023:
55 mln 500 tys. zł,

zaplanowane blisko 12 mln na 2024 r.

Na utrzymanie obiektów sportowych
Gmina zabezpiecza rocznie ok. 5 mln zł. 

W latach 2019-2024
kluby sportowe zostały wsparte kwotą

3 mln 800 tys. zł.

Rozwojowi sportu sprzyja system stypendialny,
 a także formuła przekazywania nagród specjalnych

za wybitne osiągnięcia sportowe.

Na ten cel Gmina zabezpiecza rocznie
średnio 100 tys. zł. Od 2019 do 2024 roku Gmina

przeznaczyła ok. 600 tys. zł.

SPORTOWCY dumą miasta
Wśród sportowców mających największe osiągnięcia wciąż
królują lekkoatleci, którzy pisali i piszą bogatą historię:
Anita Włodarczyk, Karolina Kucharczyk i Robert Maćkowiak.

Aktualnie trenujący zawodnicy rawickich klubów
mogą poszczycić się udziałem w Mistrzostwach Świata
czy Europy w różnych dyscyplinach. Wśród nich są strzelcy
sportowi, karatecy, bokserzy, pływacy i żużlowcy.
Od kilku lat doceniamy również pracę trenerów,
którzy stoją za sukcesami swoich podopiecznych.


